
گروه اقتصادی - سخنگوی سازمان هواپیمایی، برنامه این سازمان 
برای جلو گیری از گرانفروشــی را اعلام کرد و گفت: صاحبان ســایت 
های متخلف کــه مجوز ندارند با کمک وزارت ارتباطات و قوه قضائیه 

مشخص می شوند.
جعفر یارزلو، ســخنگوی ســازمان هواپیمایی درخصوص نحوه 
برخورد با متخلفین هواپیمایی به مهر گفت: در نشســت روز دوشــنبه 
چارچوب ها مشخص شد و سازمان تعزیرات با متخلفین نرخی برخورد 
می شود و سازمان تعزیرات حکومتی استانی با متخلفین برخورد می کند 
و دیگر نیازی نیســت که تخلفات به تهران ارائه شــود و استان ها مستقل 

عمل خواهند کرد.
وی در ادامه افزود: گران فروشی بلیت از دو مسیر مشخص خواهد 
شــد، یکی از طریق پایش نظارت از ســازمان هواپیمایی و دیگری ثبت 

شکایت های مردمی.
ســخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری نیز در خصوص برخورد با 
ســایت های فروش بلیت گفت: سازمان هواپیمایی سایت های متخلفین 
را لغــو امتیاز و یــا تعلیق می کند و قوه قضائیه و ســازمان تعزیرات نیز 

جریمه خواهد کرد.
وی در خصوص ســایت های بدون مجوز گفت: بالاخره صاحبان 
ســایت هایی که مجوز ندارند از طریــق قوه قضائیه و وزارت ارتباطات 
مشــخص خواهند شــد و از ســوی دیگر ما دامنه ها را اعلام می کنیم تا 

مسدود شود.

سخنگوی سازمان هواپیمایی خبر  داد:

برنامه سازمان هواپیمایی برای 
جلوگیری از گرانفروشی اعلام شد
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گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکزی گفت: تسهیل گری در دریافت 
وثایق بر اساس قانون از جمله اقدامات 
بانک مرکزی در حمایت از تسهیلات 

خرد و قرض الحسنه است.
محمدرضا فرزین که در نمایشگاه 
و رویــداد »تلاش با برکت«، ســخن 
می گفت، افزود: با توجه به پیشرفت کند 
تســهیلات ازدواج، آئین نامه جدیدی 
را در بانــک مرکــزی تهیــه کردیم تا 
محدودیت هــای آن کاهش یابد و این 
موضوع نیز تسهیل شــود.وی گفت: 
بنده معتقد هستم تســهیلات ازدواج 
حتی اگر هم تکلیفی و مصوبه مجلس 
نبود، خودمان می بایست در نظام بانکی 
آن را با توجه به آثار مثبت اش، تکلیف 

می کردیم.
رئیس کل بانــک مرکزی با ابراز 
خرسندی از فعالیت های بنیاد برکت که 
با فکر و برنامه مشخص انجام می گیرد، 
گفت: بالاترین خدمت برای ما در نظام 
بانکی این است که منابع بانکی منجر به 
اشتغال و رفع محرومیت و بهبود شرایط 

زندگی هموطنانمان شود.
وی افزود: در بازدید از نمایشگاه، 
شاهد بودم که افراد توانستند با چند صد 
میلیون تومان تسهیلات خرد، فعالیت 
اقتصادی آغاز کننــد و حتی صادرات 
انجــام دهند.رئیس کل بانک مرکزی با 

بیان اینکه فعالیت های اقتصادی کوچک 
و تسهیلات خرد، می تواند بر معیشت 
و اقتصاد مردم اثر مثبت داشــته باشــد 
به افزایش ســقف تســهیلات کارت 
اعتباری مرابحه از ۲۰۰ به ۳۰۰ میلیون 
تومان اشــاره کرد تاکید کرد: همچنین 
افزایش سقف تسهیلات قرض الحسنه 
از ۲۰۰ بــه ۳۰۰ میلیــون تومان و برای 
شــرکت های کوچک از ۵۰۰ به ۷۰۰ 
میلیون تومــان از دیگر اقدامات بانک 
مرکزی در این راستا است.رئیس شورای 
پــول و اعتبــار با بیــان اینکه حمایت 
از فعالیت هــای اقتصــادی کوچک از 
اهــم اولویت های نظام بانکی اســت، 
گفت: علیرغم شرایط تورمی کشور و 
ضرورت اعمال سیاست های پولی، در 
نظر داریم در برخی از محدودیت های 
ترازنامه ای بانک ها، مشوق هایی اضافه 
کنیم تا بانک ها بیش از گذشته به اعطای 
تسهیلات خرد سوق داده شوند، که این 
اقدام تأثیر قابل توجهی بر روند اعطای 
تسهیلات خرد بانک ها خواهد داشت. 
فرزین از ابــلاغ مصوبه بانک مرکزی 
برای توسعه فعالیت های صندوق های 
قرض الحسنه در آینده نزدیک خبر داد 
و افزود: در آینده نزدیک بانک مرکزی 
با همکاری با بیمه مرکزی، سبد اعتباری 
تسهیلات خرد را افزایش خواهد داد و 
تســهیلات به گونه ای بیمه خواهد شد 

تا بدهکار تســهیلات خرد به نحوی از 
پوشش بیمه ای نیز برخوردار شود.

رئیس کل بانــک مرکزی یکی از 
مسائل اصلی در زمینه تسهیلات خرد 
را مسئله ضمانت عنوان و تصریح کرد: 
برخی از مردم از فرآیند طولانی اعطای 
تســهیلات خرد و ضمانت ها ناراضی 
هستند. مقررات بانک مرکزی در زمینه 
تسهیلات خرد فقط یک ضامن است. 
از همکارانم در نظام بانکی می خواهم 
طبق قانون، این موضوع را رعایت کنند 
و از تسهیلات گیرندگان خرد، بیش از 
یک ضامن دریافت نشــود.وی افزود: 
توصیه بنده به بنیاد برکت این است که 
از مؤسسات تضمین که دانش بنیان هم 
هستند، بهره بگیرد. خود ما نیز در نظام 
بانکی پیگیر این اســتفاده از مؤسسات 
تضمین هستیم و اطلاع دارم که بنگاه ها 
و حتی برخی وزارتخانه ها از مؤسسات 
تضمین استفاده می کنند. رئیس کل بانک 
مرکــزی و اعتبار با اشــاره به تصویب 
دســتورالعمل جدید وجوه اداره شده 
شورای پول و اعتبار، گفت: وجوه اداره 
شــده آن دســته از مبالغی است که در 
بانک سپرده گذاری می شود و مشتری 

نیز توسط سپرده گذار تعیین می شودکه 
به چه کسانی تســهیلات داده شود اما 
ریسک کار بر عهده خودشان است.به 
گفته این مقام مسئول دستورالعمل قبلی 
در ایــن زمینه مربوط به پیش از انقلاب 
بود که به این ترتیب اصلاح شد و قرار 
است در شــورای پول و اعتبار مطرح 
شود.وی افزود: در دستورالعمل جدید 
وجوه اداره شــده، محدودیت سقفی 
تعیین شــده حذف و بر اساس قرارداد 
با خود فرد تعیین می شود. زیرا ریسک 
کار نیــز با خود فرد اســت. با ابلاغ این 
آئین نامه، افراد خیرّ می توانند پولشــان 
را بــه بانک ها بیاورند و بانک ها با اخذ 
تضامین، اقدام به اعطای تســهیلات به 
افراد مورد نظرشان کنند.فرزین در ادامه 
ســخنان خود، از اصلاح دستورالعمل 
تسهیلات کلان در راستای سوق دادن 
تأمین مالی کلان به ســایر روش های 
تأمین مالی و استفاده از ظرفیت جدید 
ایجاد شــده برای تسهیلات خرد خبر 
داد و افزود: علاوه بر این، کارشناســان 
بانک مرکزی بر روی موضوع توســعه 
فعالیت های لیزینگ در تأمین مالی خرد 
در حال بررسی هستند که تا پایان امسال 

اجرایی خواهد شــد.رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه بانک ها پیشــانی 
اقتصاد هســتند، تصریح کرد: در همه 
جای دنیا، نظام بانکی بیشــترین تعامل 
را با مردم دارد. عموم افراد، از قشــرها 
و گروه هــای گوناگون، بــا نیازهای 
متفاوتشان، با بانک ســروکار دارد. به 
همین دلیل است که می گویند بانک ها 
پیشانی اقتصاد هستند. اگر اقتصاد کشور، 
محاسن یا معایبی داشته باشد، در بانک ها 
این محاســن و یا معایت قابل مشاهده 
است.  وی ادامه داد: بنابراین اگر بتوانیم 
نظام بانکی را اصلاح کنیم، یعنی عملًا 
توانسته ایم اقتصاد را اصلاح کنیم و اگر 
هم نظام بانکی بتواند خدمات مناسب 
و خوبی را در اختیــار مردم قرار دهد، 
عملًا رضایت مردم از اقتصاد نیز حاصل 
خواهد شد. رئیس کل بانک مرکزی با 
تاکید بر نظارت دقیق بر سیاســت های 
ابلاغی بانک مرکزی به بانک ها گفت: 
سیاست ها و مقررات ابلاغی باید توسط 
بانک ها وشــعب به نحو مناسب اجرا 
شود، بنابراین توسعه بازرسی از شعب 
در نظام بانکی از برنامه های اصلی بانک 
مرکزی اســت. فرزین با بیان این جمله 

که اعتبار، پول فردا است، تصریح کرد: 
بانک ها هم کارشان اعطای اعتبار است 
و بایــد در ازای اعتبار، تضمین و وثیقه 
لازم را دریافت کنند و اخذ وثایق در هر 
حال بخشی از فعالیت بانک ها به شمار 
می آید، بنابراین قصد داریم با توســعه 
اعتبارسنجی و تســهیل فرآیند مجوز 
دادن به مؤسسات تضمین، فعالیتشان را 
گسترش دهیم.فرزین در انتهای سخنان 
خــود از تلاش های همــکاران خود 
در نظام بانکــی قدردانی کرد و گفت: 
بانک ها باید به وظیفه عمومی خود مبنی 
بر اعطای تسهیلات تکلیفی عمل کنند 
و هم اهداف اقتصادی کشور را محقق 
کنند و در عین حال مراقب باشــند که 
دچار ناترازی نشــوند. این کار بسیار 
دشــواری است که توسط مدیران نظام 

بانکی هم اکنون در حال انجام است.

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد؛

عزم جدی بانک مرکزی در پرداخت تسهیلات خرد

 

اقتصادی

گــروه اقتصادی-بالاخره پس 
از انتقــادات فراوانی که نســبت به 
مدیریت معادن وجود داشــت و در 
ادامه سیاست جدید دولت رئیسی در 
جابجایی مدیران ارشــد که از برخی 
وزارتخانه هــا و نهادهــای مهم آغاز 
شــده، وجیه الله جعفری مدیرعامل 
ایمیــدرو با حکم سرپرســت وقت 
وزارت صمــت برکنار شــد و امیر 
خرمی شــاد به جای او منصوب شد. 
حالا مدتی اســت که مدیریت کلان 
بر صنعت معادن کشــور تغییر یافته و 
انتظار می رفــت مدیر جدید با توجه 
به رویکرد دولت، شــروعی قوی در 
این سمت داشته و دست کم در بخش 
اقدامــات و تصمیمــات کوتاه مدت 

موفق باشد.
اما آیا چنین اتفاقی افتاده اســت 
یــا با حضور علی آبــادی در وزارت 
صمت و سامان گرفتن وزارتخانه باز 

هم باید منتظر تغییرات جدید بود؟
یک رسانه تخصصی معدن هم 
این سوال را اینگونه مطرح کرده است: 
»تغییرات در رده های معاونان پس از 
رفتن سیدرضا فاطمی امین از وزارت 
صمــت و تاکید مجلــس بر تفکیک 
وزارتخانه به سرپرســتی سید مهدی 
نیــازی با رفتن جعفری کلید خورد و 
مشخص نیســت پس از این تفکیک 
و آمــدن وزیر جدید برای وزارتخانه 

صنایع و معادن، آیا خرمی شاد در این 
سمت باقی خواهد ماند یا نه.«

روی  دولــت  مهدی فــر: 
توسعه ســریع تمرکز دارد، اما 
مدیران ایمیــدرو چنین نگاهی 

ندارند
عماد مهدی فر، کارشناس حوزه 
معدن بــه خبرنگار مهــر می گوید: 
همانطور که می دانید وضعیت حوزه 
معدن به گونــه ای بود که دولت آقای 
رئیســی منتظــر رأی اعتمــاد آقای 
علی آبادی هم نشــد و در بازه حضور 
سرپرســت وزارتخانــه، مدیرعامل 
ایمیدرو تغییر کــرد؛ این یعنی برای 
آقای رئیسی، زمان و سرعت اقدامات 
توســعه اهمیت زیادی داشــت. اگر 
بخواهیم از منظــر مدیریتی به ماجرا 
بنگریــم، اقدامات یک مدیر در ســه 
بخش »کوتاه مــدت«، »میان مدت« و 
»بلندمدت« تقسیم می شود؛ این یعنی 
نمی تــوان از مدیرعامل جدید توقع 
داشــت در نزدیک به دو ماهی که بر 
ســر کار هستند، معجزه کند، بنابراین 
بایــد تصمیمــات او را در دو بخش 
»کوتاه مــدت« و »میان مدت« تحلیل 
کرد و نظر داد که آیا ایشان موفق بوده 

است یا خیر.
مهدی فــر می گویــد: برخــی 
پرونده ها اساســاً نیاز به گذشت زمان 
ندارد و تنها با یک امضا یا یک تصمیم 

قابل حل اســت؛ بنابراین یک مدیر 
کارآمد، مدیری اســت کــه بتواند به 
ســرعت تصمیمــات کوتاه مدت را 
مشخص و آنها را احصا کند. متأسفانه 
تا این لحظه هیچ اتفاقی در این بخش 
نیفتاده اســت؛ این یعنــی آنقدر که 
دولت رئیســی روی سرعت توسعه 
تمرکز دارد، در بخشــی از نیروهای 
بدنه چنین رویکردی دیده نمی شود. 
خــود آقــای علی آبادی هــم مدیر 
عمل گراست و ســابقه ایشان نشان 
می دهد در مجموعه هایی که حضور 
داشته، چگونه ساختار درست کرده و 
تصمیم گرفته است. او ادامه می دهد: 
آنگونه که شــواهد نشــان می دهد 
مدیرعامل جدید با این ساختار خیلی 
فاصله دارد. یعنی دولت خواســته در 
همــان دوره سرپرســتی وزارتخانه 
منتظر تصمیم مجلس نماند و خودش 
پیشقدم شــود، با این حال ظاهراً این 
ســرعت عمل کار دست وزارتخانه 
داده است؛ آنچنانکه می بینید صدای 
برخی نمایندگان مجلس هم درآمده 
بود و خواســتار این شدند که در تیم 

صنعتی دولت تجدیدنظر شود.
به جای افزایــش راندمان 

روی حاشیه ها متمرکز شده اند
این پیشکســوت حوزه معدن 
می گوید: آنچه ما شــاهد هستیم، این 
اســت که در دوره جدیــد به جای 

تأمل بر وضعیــت معادن و تمرکز بر 
افزایــش راندمان این حــوزه، روی 
حاشیه ها تمرکز شده است و متأسفانه 
اصلًا معلوم نیست برنامه »بلندمدت« 
ایمیدرو چیست. تصور بنده این است 
که اساساً برنامه ای وجود ندارد. شما 
برنامه آقای علی آبادی به محض رأی 
اعتماد را ببینید؛ ایشان همان روز برای 
زیارت به مشــهد رفتند و بعد از آن با 
تشــکل های بخش خصوصی دیدار 
کردند؛ خب می توانستند فقط زیارت 
کننــد و برگردند، کســی هم حرفی 
نمــی زد اما همان روز اول جلســه با 
بخــش خصوصی را در اولویت قرار 
داد. ایــن اقدام یک پیام داشــت و به 
اعتقاد من یعنی در دوره اخیر وزارت 
صمــت قرار اســت مردمــی کردن 
صنعــت و کمک از بخش خصوصی 
در اولویت قرار بگیرد. متأســفانه تا 
امروز که با شــما صحبت می کنم، ما 
حتی نمی دانیم نگاه مدیرعامل جدید 

نسبت به بخش خصوصی چیست؟
پرونده هــای بلاتکلیف در 

ایمیدرو بسیار زیاد است
مهدی فــر می گوید: نقــد ما به 
مدیریت در حوزه معادن کشــور این 
اســت که بخش خصوصی برایشان 
اهمیتــی ندارد. من با اطلاع به شــما 
می گویم همین الان وضعیت بسیاری 
از فعالان بخش خصوصی نامشخص 
اســت؛ پرونده هــای پیمانــکاری 
متعددی وجود دارد که ایمیدرو آنها را 
تعیین تکلیف نمی کند و همین تأخیر 
یعنی خســاراتی که روی خســارت 
تجمیع می شــود و دولت هم مجبور 
است آنها را پرداخت کند اما به سبب 
همان تعللی که برشمردم، مجموع این 
خسارات همچنان افزایش می یابد و 
ایــن یعنی هم بیت المــال در حال از 
بین رفتن اســت و هم پیمانکارانی که 
می خواهند سراغ پروژه جدید بروند، 
بلاتکلیف هستند. گزارشی از بدهی 
ایمیدرو بــه فعالان بخش خصوصی 
وجــود دارد که رقم آن بســیار زیاد 
اســت. آقای خرمی شاد می توانست 
در همان بخش »اقدامات کوتاه مدت« 
همه پرونده ها را تعیین تکلیف کند، به 
این ترتیب هم ده ها سرنوشت پرونده 
تعیین می شد، هم اینکه زنجیر از پای 
بخش خصوصی برداشــته می شــد 
تــا بتوانــد به دولت کمــک کند؛ اما 
متأســفانه مسائل را شخصی کرده اند 
و کارهایی که می شــد با یک تصمیم 
جهادی جمع شــود، به استخوان در 

گلو تبدیل شده اند.
برخی مشــاوران حتی یک 

معدن را از نزدیک ندیده اند
وی می گوید: می دانید پیامد این 
نگاه مدیریتی چیســت؟ بنده به شما 
می گویم؛ بدترین پیامد آنجاست که 
یک مدیر ارشــد به جای آنکه زمان 
نیروهــا و زیرمجموعــه اش را روی 
توســعه مد نظر دولت بگذارد، مدام 
درگیر همین حاشیه هاست. نقد ما به 
آقای خرمی شاد از همین منظر است 
و در عین حالی که علاقه داریم ایشان 

موفق باشــد، نمی توانیم چشممان را 
روی واقعیات ببندیم و حاشیه هایی که 
در همین یکی دو ماه مدیریت جدید 
ایجاد شــده را نادیده بگیریم. شــما 
ترکیب مشــاوران را نگاه بکنید؛ بنده 
به آقای خرمی شاد هم این موضوع را 
گفتم؛ ما مشــاوری داریم که تا کنون 
یک معدن را نزدیک ندیده است. اینها 
حق الناس اســت. آقای رئیسی بارها 
روی همین مســائل تأکید کرده و به 
مدیرانشــان گفته اند باید در پیشگاه 
مردم جوابگو باشــید. مــن امیدوارم 
آقای علی آبادی یک تجدیدنظر جدی 

در حوزه معادن کشور بکند.
نماینده بجنــورد: از وزیر 
صمت خواسته ایم به هر فردی 
مسئولیت ندهد و مدیران قوی 

بیاورد
محمد وحیدی، نماینده بجنورد  
می گوید: به مدیریت معدنی معترض 
هستم و انتقادات جدی دارم زیرا اگر 
مدیریت درســت و منطقــی بود که 
وضع مان این نبــود. الان هم از آقای 
علی آبادی به طور جدی می خواهیم 
فکر جدی برای حوزه معادن داشــته 
باشد، در غیر این صورت به شما قول 
می دهــم حتماً برخوردمــان با وزیر 
جدید مثل آقای فاطمی امین جدی و 
محکم خواهد بود، چون مواد معدنی، 
سرمایه ملی اســت و نباید روی این 

ظرفیت ها، تعارف کرد.
وی گفت: از آقــای علی آبادی 
خواســته ایم کــه به هر فــردی هر 
مسئولیت ندهد و حتماً در تصمیمات 
قبلی بازنگری کند. قرار نیست مدیری 
برداشــته شود و مدیر در همان حد یا 
ضعیف تر بر ســر کار قــرار بگیرد. 
حوزه معدن بســیار تخصصی است 
و باید افراد متخصص که شــجاعت 
و جســارت دارند، بر سر کار باشند 
که هم معادن را بشناسند و هم روابط 
بین دستگاه های معدنی را مثل سازمان 
ایمیدرو، معاونت امور معدنی وزارت 
صمت و سازمان نقشه برداری کشور 
را درک کننــد تــا در ادامــه، بهترین 
تصمیم بــا بهترین خروجی را به نفع 
اقتصاد کشور بگیرند. نماینده بجنورد 
می گوید: چند صباحی است که رئیس 
سازمان ایمیدرو تغییر کرده است اما ما 
نمی دانیم چه مطالباتی از دارند و قرار 
است چکار کند! یکی از افتخارات ما 
این است که وقتی گزارش بین المللی 
می دهیم، می گوئیــم در حوزه نفت، 
گاز، فولاد، مس و … فلان قدر ذخیره 
داریم، اما گزارشــی نمی بینیم که این 
مواد را تبدیل به فرصت کنیم تا زنجیره 
ارزش کامل شود. در دوره جدید هم 
برنامه ای ندیده ایم که مدیر جدید قرار 

است چه کند.
وحیــدی تصریح کــرد: دولت 
باید دســت از تصدی گری در حوزه 
معدن بردارد، چون فرصت اشــتغال 
در این بخش، خیلی توســط دولت 
صورت نمی گیرد و نیاز داریم بخش 
خصوصــی را ویژه تر از همیشــه در 
این رابطه ببینیم. معنی ندارد سازمان 

ایمیدرو، معدن داری کند و باید معادن 
را براساس اصول که اهلیت و عدالت 
در آن رعایت شــده باشــد، به بخش 

خصوصی واگذار کنند.
عضو مجمع نمایندگان اســتان 
خراسان شمالی اظهار کرد: در حوزه 
معدن بایــد مکانیزمی صورت بگیرد 
که وقتی بخش خصوصی، برداشــت 
را شــروع کــرد و به نتیجه رســاند، 
صنایع خریدشــان را انجام دهند تا به 
مرور شاهد شکل گیری زنجیره تولید 
باشیم، نه اینکه برداشت مواد معدنی 
را در همان ابتدای کار به صورت خام 

و ارزان به خارج از کشور بفروشیم.
وی یادآور شد: برخی نگاه شان 
این اســت که معادن در دست دولت 
باشد که این کار، ضد اصل ۴۴ قانون 
اساسی است. بعد در ادامه می بینیم که 
در معادن، هزینه هایی انجام می شــود 
که برگشت ناپذیر است؛ یعنی اتلاف 

سرمایه.
وحیــدی گفت: خیلی از معادن 
در ایران تعیین تکلیف نشدند. مثلًا در 
خراســان شمالی، معدنی داریم به نام 
آلبلاغ که معدن ســرب و روی است؛ 
واقع در شهرستان اسفراین. متأسفانه 
این معدن بی نظیر، همچنان بلاتکلیف 
است و آســیب جدی را در این بین، 
مردم دیده و می بینند زیرا بلاتکلیفی 
ایــن معدن، مانع تولیــد ثروت برای 

استان و آن منطقه معدنی شده است.
نماینده رزن: فقط ســنگ 
جلوی پای تولیدکننده و بخش 

خصوصی می اندازند
حســن لطفی، نماینده رزن هم 
در این باره به مهر می گوید: در بحث 
معــادن چالش های اساســی داریم. 
در حــال حاضر، معادنــی داریم که 
سهل الوصول هســتند و معدن دارها 
به راحتــی به آنها دسترســی دارند، 
ولــی این معادن ارزشــمند به قیمت 
ناچیزی و ثمر بخش توســط دولت 
فروخته می شــوند که به نوعی حتی 
می توان اســم رایــگان را هم بر این 
معادن فروخته شــده گذاشت؛ مثل 
معدن ســیمان، آهن و… که ما بارها 
نسبت به آن تذکر داده ایم و گفته ایم که 
این نوع مدیریت باعث رانت و فساد 
می شود. در دوره جدید هم چندین بار 

تذکر داده ایم.
لطفی می گوید: باید مواد معدنی 
بــه قیمت جهانی فروخته شــوند و 
تولیدکننده هم به قیمت جهانی بخرد، 
ولی متأسفانه به قیمت جهانی فروخته 
نمی شوند و حتی اطلاعاتی داریم که 
این مــواد کاربردی با قیمت کم و در 

حد مفت به فروش می رسند.
لطفی تصریح می کند: یک دسته 
هم معادن هســتند که در اعماق زمین 
وجود دارند و به راحتی در دســترس 
نیســتند. ما هنوز تکنولوژی پیشرفته 
دسترسی به معادن عمیق را نداریم و 
این تکنولوژی ها این قدر گران قیمت 
اســت که تولیدکننده ها و دولت توان 
حمایت از افــراد علاقه مند به کار در 
ایــن بخش را ندارنــد. دولت در این 

بخش ها می تواند با حمایت بیشــتر 
از بخش خصوصی کار را پیش ببرد، 
اما متأســفانه فقط سنگ جلوی پای 

تولیدکننده می اندازند.
اجتماعی  کمیسیون  سخنگوی 
مجلــس اظهــار می کنــد: در مورد 
معادنی که در دسترس هستند، حقوق 
مالکانه ای که به دولت داده می شــود 
حتی دســتمزد مطالعه این معادن هم 
نیســت. معادن در دسترس به راحتی 
بــه غارت می روند و مافیای پشــت 
آن، ســودهای چندصد و چندهزار 
میلیــاردی می برنــد و معادنی که در 
اعماق زمین هستند هم دست نخورده 

باقی می مانند.
نماینــده رزن یادآور می شــود: 
حتــی دولت بــه کارخانه هایی که از 
ایــن معادن اســتفاده می کنند، یارانه 
پنهــان مثل بــرق، آب و گاز رایگان 
می دهــد، ولی آنها این مــوارد را در 
فروش لحاظ نمی کننــد؛ مثلًا فولاد 
۲۰ درصد گران تر از قیمت جهانی در 

بازار داخلی به فروش می رسد.
لطفی می افزاید: توصیه و پیشنهاد 
من این است که اولاً حقوق مالکانه ای 
کــه صاحبان معادن فعلــی به دولت 
می دهند را واقعی محاســبه کنند. از 
طرفــی، مواد و محصــول را به نرخ 
جهانی حســاب و به فروش برسانند 
و مفــت و مجانی بــه تولیدکنندگان 
داخلی و خارجی نفروشند؛ حداکثر 
به داخلی ها ۱۰ درصد تخفیف بدهند. 
الان فــولاد تنــی ۴۰۰ تومان حقوق 
مالکانه به دولــت می دهد و در بازار 
همان یک تــن، ۳۰ میلیون تومان به 
مردم فروخته می شــود. این رویکرد، 
اوج بی عدالتی است که تعارض منافع 
هــم در آن دیده می شــود. کارخانه 
فولاد بــا آن عظمت، آب، برق و گاز 
دولتــی می گیرد. حال باید پرســید 
مگر کشورهای دیگر مثل بنگلادش 

چگونه فولاد تولید می کنند؟
وی می گوید: پیشــنهاد دوم من 
این اســت کــه یارانه پنهــان در این 
زنجیره، حذف شــود و محصول به 
قیمت جهانی فروخته و دلال ها حذف 
شــوند. از طرفی، نظارت باشد تا این 
محصولات، مستقیم و غیرمستقیم با 
قیمت خارج از عرف به مردم تحویل 
نشود. سخنگوی کمیسیون اجتماعی 
مجلس همچنین بیان می کند: ظرفیت 
معدنی ایران، بســیار بالاست و نباید 
دست روی دست گذاشت، مخصوصاً 
در شرایطی که اقتصاد در دوران تحریم 
نیاز به رشــد و بهبود معیشــت مردم 
داریم. باید تکنولوژی های پیشرفته در 
حوزه معدن، وارد ایران شوند تا معادن 
اعماق زمین را استخراج کنند و از این 
راه، هم صنعت بالنده ای داشته باشیم 
و هم ارزآوری بیشتری برای مملکت 

رقم بخورد.
نماینده عضو کمیســیون 
صنایع و معادن: مدیریت معادن 

باید تغییر کند
ســید جواد حســینی کیا، عضو 
کمیســیون صنایــع و معادن مجلس 

هــم می گوید: یکــی از ظرفیت های 
بزرگ کشور که می تواند جای نفت را 
بگیرد، معادن است. فرمایش رهبری 
و همچنین یکی از گلایه های ایشــان 
ایــن بود کــه چرا نتوانســتیم از این 
ظرفیت بــزرگ، به خوبی اســتفاده 
کنیــم. ما معتقدیم باید تغییر و تحول 
در مدیریت معادن کشــور رخ دهد 
و مدیران یــا نگاه آنها تغییر کند؛ این 
تغییرات باید در راســتای این باشــد 
که اتفــاق بزرگی در معادن رخ دهد. 
برخی کارهای خوبــی در مدیریت 
دوره قبلــی رخ داد که یکی از آن ها، 
ابطــال نیازهای کاغذی بــود و این 
خودش کار بزرگی بود. دوم اینکه به 
کسانی که معدن داشتند و معادن شان 
غیرفعال بود، ابلاغ صورت گرفت که 
اگــر معادن را فعال نکنید، مجوزهای 
شــما ابطال خواهد شد. با این تهدید، 
بعضی ها معــادن را فعال کردند، ولی 
باز هم تمام و کمال از ظرفیت معادن 

استفاده نشد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن 
تصریح می کند: الان زمان آن است که 
سازمان ایمیدرو به سراغ معدن دارانی 
برود که با تمام ظرفیت کار نمی کنند و 
اخطار دهد که اگر بنایشان همین روال 

باشد، مجوزشان باطل خواهد شد.
تنهــا از ۱۰ درصد ظرفیت 

معادن کشور استفاده می شود
حســینی کیا اظهــار مــی دارد: 
وقتی به جــای صددرصد از ظرفیت 
یک معدن از ۱۰ درصد آن اســتفاده 
می شــود، این مثل کار نکردن است، 
پــس ضــرورت دارد که ســازمان 
ایمیدرو در مدیریت جدید، اولتیماتوم 
به معــدن داران ضعیف و کم کار را به 
طور جــدی در برنامه کاری اش قرار 
دهد، چون صنعت و اقتصاد کشــور، 
بسیار نیازمند بهره مندی حداکثری از 

معادن است.
نماینده ســنقر و کلیائی یادآور 
می شود: یکی دیگر از مسائل مهم که 
می باید وزارت صمت و مجموعه های 
معدنــی وزارتخانه به آن توجه کنند، 
آزادســازی پهنه هایی است که تا الان 
در اختیــار ایمیدرو بــوده و فراوان 
هم هســتند. عضو مجمع نمایندگان 
استان کرمانشــاه می افزاید: امیدوارم 
در مدیریت جدیــد وزارت صمت 
و ســازمان ایمیدرو، به معنای واقعی، 
شاهد جلوگیری از خام فروشی باشیم. 
در این رابطه، حرف و شعار زیاد بوده 
اســت، ولی همچنــان خروجی کار 
نشــان می دهد خیلی کار داریم تا به 

نقطه مطلوب برسیم.
حســینی کیا می گوید: سازمان 
ایمیــدرو باید با تســهیل گری خود، 
کاری کنــد که تکمیل زنجیره ارزش 
در حوزه معدن رخ دهد اما تا کنون به 
تراز نظام جمهوری اسلامی و سازمان 
ایمیدرو کار نشده است و ما مدیریت 
جدید را هم رصــد می کنیم و حتماً 
از اهرم هــای قانونی خود مثل تذکر، 
سوال و استیضاح اســتفاده خواهیم 

کرد.

فقط سنگ جلوی پای تولیدکننده و بخش خصوصی می اندازند،

چرا توسعه معادن از سایر 
بخش های دولت عقب افتاده است؟

وقتی به جای صددرصد از ۱۰ درصد ظرفیت یک معدن استفاده می شود، این مثل کار نکردن است، پس ضرورت دارد که
 اولتیماتوم به معدن داران کم کار در برنامه کاری سازمان ایمیدرو قرار بگیرد.

گــروه اقتصادی - نایب رییس 
اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه 
تعداد قابل توجهی از سازندگان مسکن 
ایران به کشورهای ترکیه و گرجستان 
مهاجرت کردند، گفت: معاملات ملک 
خارجی در مشاوران املاک تخلف و 
همچنین نــگارش دلاری در قرارادها 

ممنوع است.

داود بیگی نــژاد بــا بیــان اینکه 
معاملات ملکــی خارجی در بنگاه و 
مشــاوران املاک داخل کشور ممنوع 
و تخلف است، اظهار داشت: به دلیل 
اینکه کار برای مشاوران املاک نیست 
و بازار مسکن ایران در رکود قرار دارد 
شــاهد این تخلف و معاملات املاک 
خارجی بین برخی از مشاوران املاک 

هستیم.  وی ادامه داد: این اقدام تخلف 
اســت و ما هم از خروج سرمایه های 
کشــور در قالب خرید ملک خارجی 
اســتقبال نمی کنیم. به هــر مقدار که 

بــازار ملک کشــورهای خارجی را 
رونــق بدهیم به همان انــدازه دلار از 
کشورمان خارج می شود و این خروج 
سرمایه در آینده برای کشورمان بسیار 

خطرناک است.  نایب رییس اتحادیه 
مشــاوران املاک با اشــاره به افزایش 
مهاجرت سازندگان مسکن از کشور 
گفت: تعداد قابل توجهی از سازندگان 

مســکن از کشــورمان به کشورهای 
ترکیه و گرجســتان مهاجرت کردند 
و دلیل مهاجرت ســازندگان این بود 
که کشــورمان شرایطی ایجاد شده که 

سازنده به هدف مالی خود دست پیدا 
نمی کند. بیگی نژاد افزود: در این شرایط 
اگر سرمایه سازنده به اندازه مهاجرت 
برســد، مهاجر خواهد شد و امکانات 
و ســرمایه خود در ســایر کشورها به 
کار می گیرد. در غیر این صورت وارد 
بازارهــای موازی و دلالی می شــود، 
بازارهایی که برای حاکمیت مزاحمت 

ایجــاد می کند.  وی تاکیــد کرد: البته 
مشاوران دارای پروانه کسب نمی توانند 
نســبت به معامله ملک خارجی اقدام 
کننــد چراکه حتی نگارش دلاری هم 
در قراردادها تعریف نشــده و تخلف 
محســوب می شود و عمده معاملات 
املاک خارجــی در دفاتر خصوصی 

انجام می شود.

نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک مطرح کرد:

افزایش مهاجرت سازندگان مسکن به ترکیه

نایــب رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس با بیــان اینکــه تشــکیل وزارت بازرگانی هیچ 
ارتباطــی به امــر تنظیم بازار ندارد، گفت: مســئولانی کــه تصور می کنند که تشــکیل وزارت 
بازرگانــی تنهــا راه حــل مشــکلات تنظیم بازار اســت، نگاهشــان به مصرف کننده اســت و 
تولیــد را نمــی بیننــد. درحالیکه اگر تولیدکننده نباشــد، مصــرف کننده متضرر می شــود.
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